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چهرهها

مسئولین اهل »اختلاس نجومی« 
نباشند 

آیت الله عبدالله جوادی آملی در جلسه درس خود با اشاره 
به برگزاری باشکوه نمازجمعه این هفته تهران، آن را فخر 
ملت دانسته و گفت: »جریان دیروز)جمعه( جریان فخر 
اکِتُ عَنِ  یک ملت اســت.  در حدیث آمده است که »السَّ
خْرَسٌ«؛ فرمود کســی که در زمانی که 

َ
الْحَقِّ شَــیطانٌ أ

باید حق را بگوید و نگوید، یک شیطان دهان بسته است، 
کسی که قدرت دارد تبلیغ بکند و ساکت است، در زمان 
خوشحالی، مردم را خوشحال نمی کند و در هنگام اندوه، 
مردم را دلداری نمی دهد، این شــیطان اخرس اســت، 
جریان دیروز فخر یک ملت اســت، این ملتی که در برابر 
آن خطــر همه با زن و بچه به میــدان آمدند، آیا این فخر 
نیست؟! قرآن کریم درباره هیچ مللی اینگونه نفرمود که 
لِعُ عَلی خائِنَةٍ مِنهُم﴾، ولی درباره ملت یهود  ﴿ لا تَزالُ تَطَّ
فرمود که پیغمبر! این ها با دیگران فرق دارند، این ها هر 
روز نقشه می کشند، تو مواظب باش! ما ملتی مثل ملت 
یهود نداریم، این ملت که صریحاً به نام پیغمبر سند جعل 
کردند تا از پرداخت جزیه معاف شوند و الان نیز که اینگونه 
صهیونیست ها، کودک کشــی می کنند و افراد بیگناه را 
می کشند، مشخص اســت که با دیگران فرق دارند! اما 
ایران مقتــدر و ایران الهی او را خفه کرده اســت و اینکه 
پس از این وعده صــادق اول و دوم، مردم ما، زن و مرد با 
بچه های خود همه گفتند با تمام تهدید ها در نمازجمعه  
شــرکت می کنیم آیا حق این مردم قدرشناســی از آن ها 
نیست؟« جوادی آملی بیان داشــت: »باید از این مردم 
قدرشناســی کرد، باید از این مردم تشکر کرد، باید برای 
آن ها دعا کرد، باید به آن ها خدمت کرد، باید به این مردم، 
وزیر و کارمندی داد که دارای دو صفت »قوی« و »امین« 
باشد، کسانی که مسئولیتی دارند موظف هستند که پاک 
باشند، اهل اختلاس نجومی نباشند، مشکل مردم را حل 
کنند و از مردم حق شناســی کنند؛ ما هم دعا می کنیم 
خداوند به ذات اقدسش، به این ملت خیر و صلاح و فلاح 

و عزت دنیا و آخرت مرحمت بفرماید.«

  اقدامات مان 
مبتنی بر حقوق بین الملل بود 

مجیــد انصاری، معــاون حقوقــی رئیس جمهــوری در 
گفت وگویی در پاسخ به این پرسش که »آیا وعده صادق ۲ 
مبتنی بر حقوق بین الملل انجام شد؟«، تاکید کرد:»این 
عملیات مانند اقدامات قبلی مــان هم مبتنی بر حقوق 
بین الملل بــود. عملیات وعده صــادق ۱ به دلیل حمله 
اســرائیل به کنســولگری در ســوریه بود که خاک ایران 
محسوب می شــود و ما حق دفاع از خاک سرزمین مان را 
داشتیم. این بار هم با توجه به ترور اسماعیل هنیه در خاک 
ایران و در حالی که او مهمان ما محسوب می شد، عملیات 
وعده صادق ۲ انجام شد. در ابتدا ما برای کمک به آتش بس 
در غزه صبر کردیم اما اسرائیل تصور کرد ایران ناتوان است 
و مجدداً دست به جنایت بعدی زد و صراحتاً موازین حقوق 
بین الملل را نقض کرد و معلوم شد این وحشی ها منطق 
حقوق بشــر و قانون را متوجه نمی شــوند و باید با قانون 
خودشــان با آنان صحبت کرد.«وی با انتقاد از بی عملی 
سازمان ملل در مقابله با جنایات صهیونیست ها، تصریح 
کرد:»ما با اذعان به بی عملی سازمان ملل و ناتوانی آن و 
حق وتو که با عدالت سازگار نیست، هرگز نباید از اقدامات 
حقوقی صرف نظر کنیم؛ خوب اســت اقدامات حقوقی 
با هماهنگی ســایر کشــورها و هم افزایی آنان هم همراه 
شــود. باید علیه جنایات اســرائیل به دادگاه بین المللی 
لاهه شکایتی تنظیم شود. این اقدامات بی تاثیر نیست و 
دست کم در افکار عمومی جهان مؤثر است.« انصاری با 
بیان اینکه »اسرائیل به هیچ یک از ضوابط کنوانسیون های 
بین المللی عمل نمی کند«، اظهــار کرد: »ما در معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری مقدمات اقدامات حقوقی را پس 
از حمله به سفارتخانه و بعد از اقدامات در انفجار پیجرها 
انجام داده ایم. راه مقابله با اسرائیل همان است که با زبان 
خودش با او صحبت کنیم که در این صورت بعید می دانم 
خیال های واهی خود را دنبال کند. اسرائیل که از نیل تا 
فرات را تصور می کرد اکنون به هفتاد سال قبل برگشته و 
مردم منطقه در حال مقابله با او هســتند. او هم به دنبال 

تامین امنیت خودش است.«
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محمد عطریانفر: علی لاریجانی از چهره های 
معتدل اصولگرایی اســت که تجربه پارلمانی 
ایشان تجربه موفق و قابل توجهی است؛ به ویژه 
جریانــات  قضــاوت  و  داوری هــا  منظــر  از 
اصلاح طلب. گرچه پیش بینی می شد جریان معتدل اصولگرایی از 
ظرفیــت آقــای لاریجانی می توانــد در موقعیت های مناســب تر و 
موفق تری مانند ریاست جمهوری استفاده کند اما تجربه پیشین و 
رفتار بسیار تلخ و تند شــورای نگهبان نشان داد که جریان افراطی 
اصولگرایی حتی آقای لاریجانی را هم تحمل نکردند. این وضعیت 
هم در رابطه با ریاست جمهوری تکرار شــد و برخی از برخوردهای 
نامناسبی که در گذشــته در حق ایشان شد و پاسخی هم از سوی 
شورای نگهبان داده نشد، تکرار شد. واقعیت این است که این اتفاق 
تلخی از منظر سیاســت عمومی کشور اســت که چطور زمانی که 
جریان های رادیکال دستی بر قدرت پیدا می کنند، نیروهای معتدل 
را حتی از نیروهای داخلی خود بر نمی تابند. من فکر می کنم تجربه 
بازگشــت جریان اصلاح طلب به محوریت شــخصیتی مانند آقای 
پزشکیان که رهبری هم در هدایت امر به سمت ایشان مؤثر بودند، 
نشــان دهنده یک تغییر روش است که از ناحیه حکمرانان ایران در 
حال رخ دادن است. اگر از این زاویه به مسئله نگاه کنیم، به این نکته 
می رسیم که حکومت علاقه مند است نیروهای معتدل داخلی خود 
را مجــدداً به صحنه بیاورد و از وجود آنها اســتفاده کند. اگر از زاویه 
دیگری به ماجرا نگاه کنیم، حضور آقای لاریجانی در گفت وگوهای 
رسانه ای چنین پیامی به دست می دهد که تغییر رویکردی در حال 
رخ دادن اســت. علاوه بر این اخیراً مطلع شدم آقای جبلی، رئیس 

صداوســیما اشــاراتی داشــت که علاقه مندیــم فرصت هایی برای 
منتقدین فراهم شــود و از تریبون رسمی سیاسی کشور حرف های 
خود را در چارچوب سیاســت های کلی نظام مطــرح کنند و اینها 
دلالت بر این دارد که یک عقلانیتی که فراموش شده بود و زیر دست 

و پای افراط له شده بود ظاهراً، مجدداً در حال احیا است. 
این اقــدام در فرصت های نزدیک نمی تواند منجر به همراه ســازی 
مردم شــود اما اگر مداومت صورت بگیرد و نقد سیاسی حکومت و 
حضور منتقدین در چارچوب فرصت ها و آزادی هایی که وجود دارد 
صورت بگیرد، در یک فرایند نسبتاً طولانی مدت شاید به امیدواری 
برسیم و جامعه ای که از حاکمیت و نظام قهر کرده و اعتماد خود را 
از دست داده مجدداً توجهی به سمت حاکمیت و نظام سیاسی پیدا 

کنند و برخی از فرصت های ازدست رفته دوباره احیا شود. 
منصور حقیقت پور: نمی گویم تاثیری در جلب 
مخاطب و همراه  کردن مردم ندارد اما تا زمانی 
که تغییرات اساســی در صداوســیما به وجود 
نیاید، این نوع رفت وآمدها تاثیر آنچنانی در روند 
ایجاد نخواهد کرد. نکته اساسی تر و مهم تر در این میان این است که 
ما باید یک صداوسیمایی داشته باشیم که صداوسیمای ملی مردم 
ایران باشــد نه اینکه یک صداوسیمایی باشد که مختص یک باند و 
جریــان فکری تند خاص اســت. در ایران خیلی از افراد باســابقه و 
توانمند مانند آقای لاریجانی وجود دارند که در حاشیه نشسته اند؛ 
افــرادی که دیدگاه و اندیشــه آنهــا، این توانایــی را دارد که به نظام 
جمهوری اســلامی در راســتای خــروج از چالش هــا و همچنین 

روشنگری مردم کمک بزرگ و شایانی کند.

محمــد نعیمی پــور:  رســانه ها در حوادث 
بسیار مهمی مانند نقش اسرائیل در منطقه 
و روش و جنایت هایــش مســئولیت مهمی 
برعهده دارند. فعالیت رسانه ملی به عنوان 
رسانه عمومی نیز بسیار بااهمیت است و باید مباحث تکنیکی 
و مســائل مهم در حوزه های نظامی، سیاست خارجی و روابط 
بین الملل را از تمام زوایا بشکافد تا مخاطبان آگاهی بیشتری 
به دســت آورند. هر چه بیشتر درباره پیچیدگی های موجود در 
اینگونه مسائل صحبت شود، قدرت اقناع مردم برای مقابله با 
جنایات و فجایع اســرائیلی ها به شــدت افزایــش می یابد. اما 
روش چند ســال گذشــته صداوســیما طوری بوده که ظاهراً 
بیشتر به یک ســری مخاطب خاص توجه داشته و شاید برای 
خود این رسالت را قائل بوده که به طرفداران نگاهش و افرادی 
که تمام حواس شــان به سیاستمداران حال حاضر است توجه 
داشته باشــد. برنامه هایی که معمولًا پرحجم تکرار می شود یا 
گوینــدگان اگــر چهره های متفاوتی داشــته باشــند، مواضع 
مشــابهی دارند و یک نوع تکــرار مکررات اســت و مخاطب را 
راضی نمی کند. اگر از افراد دیگری استفاده شود و چهره های 
صاحب نظر و با زاویه دید متفاوت در مباحث صداوسیما حضور 
داشته باشــند، نکته مثبتی برای بســیج افکار عمومی است. 
حکومــت نیز در مبارزه با ظلم اســرائیل نیاز بــه حمایت افکار 
عمومــی دارد و با حضور چهره هــای متفاوت و تحلیل صحیح 
مسائل از زوایای مختلف، در برگیرندگی افکار عمومی گسترش 

می یابد.   

ارزیابی فعالان سیاسی از رویکرد صدا و سیما به بحران اخیر و حضور علی لاریجانی

صدای میانه در سیما
گروه سیاست: جمعه شب برنامه تلویزیونی »گفتگوی ویژه خبری« از 
علی لاریجانی مشــاور رهبری و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
دعوت کرده بود تا به موضوع »جمعه نصر« بپردازد؛ گفت وگویی که در 
آن به ابعاد مختلف جنگی که از 7 اکتبر ســال گذشته آغاز شد و تا الان 
تبعات بســیاری داشــت، پرداخت و لاریجانی هم درباره نقش آفرینی 
بازیگران بین المللی و آثار تصمیمات ایران و سایر کشورها در منطقه 
در پی سوالاتی که مناسب زمان و مکانش بود، تحلیل هایی را ارائه داد. 
ً حضــور میانه روها در صداوســیما محدود به زمانی اســت که  معمولا
یا انتخاباتی در پیش اســت و یا رخدادی واقع شــده کــه التهاب فضا 
صداوســیما را به ســمت شــنیدن ســطح دیگری از صداها و انعکاس 
آن کشانده باشــد؛ مانند اعتراضات خیابانی ســال 1401. البته اگر در 
جایگاه ناظر بیرون از مرزهای ایران که از آنچه در فضای سیاسی کشور 
در حال وقوع اســت، مطلع نیست، به حضور لاریجانی در صداوسیما 
در رابطــه با مســئله اســرائیل و وضعیت فلســطین و لبنــان نگاهی 
بیاندازیم؛ حضور چنین شــخصیتی در فضای صداوســیمای رســمی 
ً انتظار داشته باشیم بخشی از برنامه  کشور طبیعی و معمول و احتمالا
روتین صداوســیما در ارائه تحلیل وقایع و حوادث باشد. اما اگر پیگیر 
چیدمان و مناسبات سیاسی کشور باشیم و عملکرد صداوسیما را طی 
ادوار گوناگــون به ویژه در روزهای پس از ترور سیدحســن نصرالله و یا 
پیشتر حتی در همه این روزهای بالا گرفتن جنگ اسرائیل با فلسطین 

و لبنان رصد کرده باشیم؛ این حضور معنای دوچندان پیدا می کند.
ً در صداوسیما حضور پیدا می کنند؛ چه  چنانچه مهمان هایی که معمولا
در حوزه سیاســت داخلی و چه حوزه سیاســت خارجی اغلب تندروانه 
آن هــم از نــوع اصولگرایــی بــه مســائل ورود کــرده و یکســونگرانه به 
اظهارنظر پرداخته اند. حتی شــاهد بودیم در همیــن روزهای اخیر این 

مصاحبه شوندگان در همراهی مجریان تلویزیون به ناتوانی دولت در 
تصمیم گیری مقتدرانه در ســطح بین المللی پرداختــه و به نوعی رفتار 
می شــد که به نظر می آمد تلاش هــا به جای محکوم کردن اســرائیل یا 
بیــان تحلیلی واقع بینانه از حوادث منطقه، بر این اســت که با تخریب 
دولت بر طبل دوقطبی سیاســی که در کشور در بسیاری موارد سیاسی 
و اجتماعــی وجــود دارد، درباره این موضــوع بین المللی نیز بکوبند و 
مردم را از دولت ناامید کنند یا در حرکتی هجمه وارانه اهرم فشاری برای 
تحمیل نظر خاصی به دولت شــوند. هر آنچه طی این روزها در فضای 
مجازی وایرال شد به نوعی مؤید همین رفتار و حرکت در همین مسیر از 
سوی صداوسیما بوده  است.  با این تفاسیر و در چنین وضعیتی حضور 
علــی لاریجانی که مدتی اســت در جمــع اصولگرایان میانــه رو تعریف 
می شــود، در صداوســیما و در جایگاه تحلیلگر مســائل حائز اهمیت 
اســت. در همین گفت وگو او در پاسخ به ســوالات بر آتش بس و صلح 
برخــلاف خیلی از تندروانی کــه بر روی همین صندلی نشســته اند و از 
 ً ضرورت ادامه جنگ تا نابودی اسرائیل سخن گفتند، صحبت کرد. مثلا
آنجا که در پاسخ به سوال مجری برنامه مبنی بر اینکه »در مجموع شما 
فکــر می کنید عملیات وعده صادق 2 که اتفاق افتاد، ما را به آتش بس 
و صلــح در ایــن مخاصمه نزدیک کرده اســت یا فاصله بیشــتری از آن 
گرفته ایــم؟« به ســخنان عباس عراقچــی که این روزهــا در قامت وزیر 
امورخارجه کشور نقش آفرینی می کند اشاره کرد و گفت:»در این زمینه 
حتماً ایران این مسیر را قبول دارد، من دیدم وزیر خارجه مان هم اعلام 
کرد که یک آتش بس معقول که نیرو های مقاومت در لبنان و غزه قبول 
داشته باشند، مورد حمایت ما هم است...  ما باید طرفدار صلح باشیم، 
جنگ هیچ وقــت چیز خوبی برای منطقه نیســت، مگر انســان مجبور 
باشد این کار را بکند.« یا در جایی دیگر برخلاف معمول صداوسیما که 

چندان به روســیه و چین انتقاد نمی کند درباره اســتفاده از ظرفیت ها 
برای حل مشــکلات منطقــه گفت:»چیــزی از این ها ندیدیــم من فکر 
می کنم خیلی بیش از این ها ظرفیت دارند، و یکی از مسائل مهم هم این 
است که همین کشور هایی که صاحب ظرفیت هستند در منطقه ورود 
واقعی تری داشته باشــند، خیلی در حاشیه هستند، این ها کشور های 
کوچکی نیســتند، کشــور های بزرگی اند؛ هم از نظر نظامی و هم از نظر 
امنیتی، سوابقی دارند. چین هم از نظر اقتصادی کشور مقتدری است، 
خودش هم مناقشــاتی دارد، برایشــان هم مهم اســت، البته آنها هم 
مســائل دیگری دارند که ممکن است هم رای نباشند در بعضی از امور، 

ولی به هرحال ظرفیتی هستند، برای آینده می توانند فعال بشوند.«
حضور صدای میانه در ســیما را باید غنیمت شــمرد و امیدوار بود که 
این رویــه در همه موضوعــات و در همــه ادوار و زمان های مختلف از 
سوی این رســانه رسمی کشور مورد توجه و استفاده قرار گیرد. هر چه 
صداوســیما بیشــتر انعکاس دهنده صداهای مختلف باشد و جانب 
بی طرفی پیش گیرد تا همه صدایشان را از طریق این رسانه بلند کنند 
و به گوش مسئولان برسانند، قطعاً جایگاهش در فضای اطلاع رسانی 
بهبــود پیدا می کند و شــاید روزی برســد که بار دیگــر مرجعیت خبر و 
اطلاع رســانی را به درون مرزهای کشــور بازگرداند؛ اگرچه تــا آنجا راه 

طولانی است و ضرورت تغییر رویه ها هم بسیار.
در این راستا روزنامه هم میهن گفت وگوهایی با محمد عطریانفر، فعال 
سیاسی اصلاح طلب و عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران که تجربه 
حضــور در واحد پخش خبر صداوســیما را داشــته، همچنین منصور 
حقیقت پور، مشــاور علــی لاریجانی و نماینــده ادوار مجلس و محمد 
نعیمی پور، فعال سیاسی اصلاح طلب و نماینده مجلس ششم انجام 

داده است که در ادامه می آید.
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